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Udruge korporativnih pravnika 
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ŠTO SE DEŠAVALO TIJEKOM SRPNJA, KOLOVOZA, RUJNA I LISTOPADA 2023.? 
 

1. Troškovi parničnog postupka: pogled iz Strasbourga 
2. Skuplje tarife javnih bilježnika 
3. MBA Brunch - Legal Means Business 2 na temu - Pravnici i AI – gubi li profesija svoju 

poziciju i kako ju zadržati? 
4. 40-ta godišnjica European Company Lawyers Association /ECLA/ 
5. Digitalni euro kao valuta digitalnog doba 
6. Parnica kao ultimum remedium: obveza pretprocesne suradnje po Zakonu o mirnom 

rješavanju sporova 
 
 
1. Troškovi parničnog postupka: pogled iz Stasborga 
 
U organizaciji Pravnog fakulteta Sveučilišta u Zagrebu i Kluba pravnika Grada Zagreba, u četvrtak 13.  

srpnja 2023. u dvorani Društva sveučilišnih nastavnika i drugih 
znanstvenika u Zagrebu, Frankopanska 5a (II. kat), održana je 264. tribina 
na temu – Troškovi parničnog postupka: pogled iz Stroasbourga, urednika 
i voditelja doc. dr. sc. Marka Baretića. Na tribini je uvodno govorila Doris 

Ganić, mag.iur., odvjetnička vježbenica. 
 

Informacija: Alumni Pravnog fakulteta Sveučilišta u Zagrebu; www.pravo.unizg.hr/fakultet/alumni 
 
 
2. Skuplje tarife javnih bilježnika 
 
Od 07. kolovoza 2023. u javnom savjetovanju je bio vladin prijedlog o javnobilježničkim tarifama. 
Ministarstvo pravosuđa i uprave navodi da se Pravilnik o privremenoj javnobilježničkoj tarifi mijenja 
kako bi se „revidirao sustav nagrada za najčešće 
javnobilježničke radnje” i proširio obuhvat prava javnih 
bilježnika na naknadu troškova.  
„Zbog nesporne činjenice da su se nadležnosti javnih 
bilježnika značajnije proširile u odnosu na vrijeme 
donošenja Pravilnika o privremenoj javnobilježničkoj 
tarifi, uslijed čega se javni bilježnici i zaposlenici njihovih 
ureda moraju više angažirati prema strankama te je poduzimanje javnobilježničkih radnji sve složenije 
i dugotrajnije, potrebno je pristupiti izmjenama vrednovanja pojedinih javnobilježničkih radnji”, ističe 
ministarstvo. 

http://www.pravo.unizg.hr/fakultet/alumni
https://www.iusinfo.hr/zakonodavstvo/PR1994B38A696
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Dodaju da se pravilnik mijenja i zbog usklađenja s propisima koji su stupili na snagu od njegovih 
posljednjih izmjena. Podsjećaju da se vrijednost boda za utvrđivanje javnobilježničkih nagrada nije 
mijenjala od 1994. te da su izmjene u nadležnosti javnih bilježnika uzrokovale povećane troškove 
poslovanja. 
Predložene izmjene, kako navode, predstavljaju uravnotežena rješenja koja za pojedine 
javnobilježničke radnje povećavaju pripadajuću nagradu u prosjeku za 25 posto. Neke usluge 
poskupljuju i za više od 100 posto. 
Izmjene istodobno onemogućuju kumulaciju nagrada odnosno ograničavaju nagrade za više 
javnobilježničkih radnji prema vrijednosti pravnog posla te preraspodjeljuju i šire platne razrede prema 

vrijednosti posla kod sastavljanja akata i potvrde privatnih isprava što, 
prema tvrdnjama ministarstva, pogoduje strankama. 
Iako javnobilježničke nagrade u prosjeku poskupljuju za četvrtinu, koliko 
će više stajati primjerice podnošenje prijave za upis u zemljišne knjige, 
neke usluge poskupit će osjetno više. 
Među njima je deponiranje novca izvan javnobilježničkih ureda, nagrada 
za davanje pravnih savjeta na zahtjev stranaka povećat će se za 100 %, dok 
će naknada za izdavanje potvrde o ovršnosti rješenja umjesto 4 vrijediti 
čak 10 bodova. Vrijednost boda pritom je kao i do sada ostala 1,33 €. 

Najčešća usluga ovjere potpisa poskupljuje za jedan bod (s 3,99 na 5,32 €) uz dodatak od jedan bod za 
ovjeru preslika isprava na kojima je potpis ovjeren u prethodne tri godine, a koje imaju više od pet 
stranica i jedan boda za provjere ovlasti ovlaštene osobe.  
Iznos nagrade za sastavljanje punomoći sa 16 se povećava na 20 bodova pa bi od rujna trebao stajati 
26,6 €. 
 

Preuzeto iz: Glasnika IUS-NEWS 
 
 
3. MBA Brunch – Legal Means Business 2 na temu – Pravnici i AI – gubi li profesija svoju poziciju 

i kako ju zadržati? 
 
U organizaciji Algebra MBA u suradnji s pravnim portalom Ius – Info ) Lexpera d.o.o.) u srijedu 13. rujna 
2023. na Algebra kampusu u Zagrebu, u Gradišćanskoj 24 održan je MBA Brunch - Legal Means Business 
2 na temu - Pravnici i AI – gubi li profesija svoju poziciju i kako ju zadržati. 
MBA Brunch namijene je svima koji se bave pravom, pravnom regulativom i znanošću, svjesni 
dubinskih promjena koje i u ovom 
području nosi primjena novih 
tehnologija. 
Na susretu pravnog i poslovnog svijeta, 
odgovor na postavljeno pitanje pokušali 
su dati stručnjaci koji se niz godina bave 
baš tim pitanjima. Na događanju su 
sudjelovali Marko Porobija (Porobija & 
Špoljarić), Ema Menđušić Škugor (Divjak, 
Topić, Bahtijarević & Krka), Dženet 
Garibović (PwC) i Neven Vranković 
(Atlantic Grupa). 
Domaćin je uvodno istaknuo kako 
Algebra u 2023. postaje Sveučilište na 
kojem će se možda obrazovati i određene 
vrste pravnika. 

https://link.iusinfo.hr/u/nrd.php?p=Z0rHPVJst5_9562_152443_1_11&ems_l=222991&i=1&d=MTgzNjk0ODg%3D%7CWjBySFBWSnN0NQ%3D%3D%7CZjA5Yjk1N2VhMGQ5ZWMxMTE%3D%7C&_esuh=_11_cbd0d2513186102ee4e3f25509a8b46b54c1823da48b3aeebf4812bfc4d48381
https://link.iusinfo.hr/u/nrd.php?p=Z0rHPVJst5_9562_152443_1_13&ems_l=222991&i=1&d=MTgzNjk0OTA%3D%7CWjBySFBWSnN0NQ%3D%3D%7CZjA5Yjk1N2VhMGQ5ZWMxMTE%3D%7C&_esuh=_11_5ffebec70cb18eb54a35edeca806eae982b25b9a6ff821af1fb595a9e910ec11
https://link.iusinfo.hr/u/nrd.php?p=Z0rHPVJst5_9562_152443_1_13&ems_l=222991&i=1&d=MTgzNjk0OTA%3D%7CWjBySFBWSnN0NQ%3D%3D%7CZjA5Yjk1N2VhMGQ5ZWMxMTE%3D%7C&_esuh=_11_5ffebec70cb18eb54a35edeca806eae982b25b9a6ff821af1fb595a9e910ec11
https://link.iusinfo.hr/u/nrd.php?p=Z0rHPVJst5_9562_152443_1_15&ems_l=222991&i=1&d=MTgzNjk0OTI%3D%7CWjBySFBWSnN0NQ%3D%3D%7CZjA5Yjk1N2VhMGQ5ZWMxMTE%3D%7C&_esuh=_11_780e9fdd68a06f8d65a81a39935786bc09e3c64942550f0c77435266789b352a
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Pozicija pravne profesije i njena budućnost u doba digitalnog poslovanja pokušala se je sagledati kroz 
iskustva i očekivanja poslodavaca/klijenata prije svega u smislu smanjenja troškova i ušteda, 
operativnu učinkovitost, novi poslovni model i novi ekosustav. 
Pri tome se je imala na umu nedovoljna predvidivost utjecaja AI na pravnu profesiju te se je naglasilo 
kako bi AI ne bi trebalo sagledavati kao prijetnju, već kao priliku. 
U panel raspravi Marko Porobija je istaknuo da kao i svi i pravna profesija već godinama koristi 
računalnu opremu i programe, prilagođavajući se istima bez utjecaja na samu profesiju, pa 

pretpostavlja da bi digitalno poslovanje i AI trebali 
biti u službi boljeg obavljanja pravne struke. 
Ema Menđušić Škugor istaknula je kako možda i 
digitalno poslovanje i AI nameću potrebu 
dodatnih smjerova pravne profesije i formalnog 
pravnog obrazovanja, jer se unutar nekih drugih 
djelatnosti otvaraju zanimljive mogućnosti 
obavljanja pravnih poslova i to kako u pogledu 
kreativnosti samog posla tako i u pogledu visine 
zarade. Stoga, pravosuđe, odvjetništvo i upravna 
tijela više nisu najinteresantnija područja 
obavljanja pravnih poslova. 
Dženet Garibović naglasio da trendovi 
globalizacije i proširenje tržišta rada dovodi do 
smanjenja interesa za studijem prava i ta treba 
uvesti praktičnu edukaciju pravnika za vrijeme 
studija. 
Neven Vranković je na primjeru obavljanja 
pravnih poslova u Atlantic Grupi zaključio kako je 
pravna profesija još uvijek vrlo zanimljiva, 
interesantna i privlačna te naglasio kako pravnici 

u Atlantic Grupi imaju kontinuitet radnog odnosa kroz duže razdoblje. 
 

Pripremila: Gordana Štanfel, Končar - Elektroindustrija d.d. 
 
 
4. 40-ta godišnjica European Company Lawyers Association /ECLA/ 
 
U Frankfurtu je 18. i 19. rujna 2023. održana 48-a skupština Europskog udruženja korporativnih 
pravnika./ECLA/, zajedno s proslavom 40-te 
godišnjice. 
Za sve koji su novi ili su zaboravili: ECLA www.ecla.eu 
ECLA je osnovana 1983.u Belgiji kao neprofitna 
međunarodna udruga, vezana na pitanje zastupanja 
korporativnih pravnika. 
S vremenom se uloga ECLE proširila na druge države 
i općenito na ulogu korporativnih pravnika, njihovo 
obrazovanje i međunarodnu suradnju. 
Danas je ECLA krovna asocijacija 20 pravničkih 
organizacija u Europi. Na stranici ECLA-e se može naći 
niz seminara i okruglih stolova o svima, nama važnim, 
temama. 
Udruga korporativnih pravnika se 2007. pridružila 
ECLI i već u listopadu 2008. bila domaćin skupštini u Zagrebu. Više o svim temama vezanim uz ECLU 
možete pročitati na našoj web stranici. 

https://link.iusinfo.hr/u/nrd.php?p=Z0rHPVJst5_9562_152443_1_11&ems_l=222991&i=1&d=MTgzNjk0ODg%3D%7CWjBySFBWSnN0NQ%3D%3D%7CZjA5Yjk1N2VhMGQ5ZWMxMTE%3D%7C&_esuh=_11_cbd0d2513186102ee4e3f25509a8b46b54c1823da48b3aeebf4812bfc4d48381
https://link.iusinfo.hr/u/nrd.php?p=Z0rHPVJst5_9562_152443_1_15&ems_l=222991&i=1&d=MTgzNjk0OTI%3D%7CWjBySFBWSnN0NQ%3D%3D%7CZjA5Yjk1N2VhMGQ5ZWMxMTE%3D%7C&_esuh=_11_780e9fdd68a06f8d65a81a39935786bc09e3c64942550f0c77435266789b352a
https://eur06.safelinks.protection.outlook.com/?url=http%3A%2F%2Fwww.ecla.eu%2F&data=05%7C01%7Cdaniela.durbesic%40koncar.hr%7C1a5aee31c1e7462ab01e08dbcfc5adb9%7Ce2e3c89ba592493382edaf6fd7503dd2%7C0%7C0%7C638332220159133793%7CUnknown%7CTWFpbGZsb3d8eyJWIjoiMC4wLjAwMDAiLCJQIjoiV2luMzIiLCJBTiI6Ik1haWwiLCJXVCI6Mn0%3D%7C3000%7C%7C%7C&sdata=6oGwKWU7ZBerPECSwFa7P4O1KPHDWHtJqDPfvD7Ux5A%3D&reserved=0


4 
 

Osim same skupštine, koja je imala uobičajeni dnevni red, održali su se vrlo interesantni okrugli stolovi 
s temama iz područja M&A 
/preuzimanja i pripajanja/, 
upravljanja rizicima u 
poslovanju, sudaru prava, 
gospodarstva i etike, digitalne 
regulacije i umjetne 
inteligencije kao i pitanje 
izazova za korporativne 
pravnike u EU. 
Teme su bile interesantne za 
sve sudionike skupštine kao i 
niz drugih kolega koji su se 
pridružili. I ovaj put je iz 
Hrvatske i naše Udruge bilo 7 
pravnika koji su iskoristili 

priliku za međusobno druženje i networking s kolegama iz EU. 
 

Pripremila: Marina Kralj Miliša, Končar - Elektroindustrija d.d. 
 
 
5. Digitalni euro kao valuta digitalnog doba 
 
Potaknute digitalnom transformacijom i sve intenzivnijom konkurencijom koju uvode privatni akteri u 
financijskom sektoru, ali i navikama novih generacija korisnika financijskih usluga, prije svega usluga  
plaćanja, banke počinju tražiti nova rješenja i nove poslovne strategije kojima će odgovoriti na zahtjeve 
tržišta. Iz tog razloga Europska središnja banka razmatra uvođenje digitalnog eura koji bi nosio neke 
nove mogućnosti, ali istovremeno i razne izazove, o čemu možete pročitati u nastavku članka. 
 

Što je digitalni euro? 
Digitalizacija je postala nezaobilazan pojam u gotovo 
svim segmentima društva, pa tako i u bankarskom 
sektoru. Pružanje financijskih usluga zadnjih godina 
prolazi kroz velike promjene uslijed usvajanja novih 
tehnologija, širenja prodajnih kanala, promjena u 
ponašanju klijenata općenito. 
Republika Hrvatska je prvoga dana 2023. uvela euro kao 
službenu valutu i njome je zamijenila kunu. Kako sada 
stvari stoje, već tri godine nakon toga taj bi euro mogao 
dobiti i svojeg digitalnog “dvojnika”, stablecoin koji se 
razvija u Europskoj središnjoj banci (ECB, eng. European Central Bank). Digitalni euro omogućit će 
povećati stabilnost i neovisnost monetarnog sustava Europske unije te će povećati efikasnost sustava 
digitalnih plaćanja. No, o čemu se točno radi? 
Digitalni euro je zamišljen kao digitalna valuta kojom će ljudi moći plaćati trenutačno, putem virtualnog 
novčanika na pametnom telefonu bez da imaju otvoren račun u banci. Iza digitalnog eura stajat će ECB, 
tako da neće biti opterećen rizicima koji se vežu uz bezbrojne kriptovalute iza kojih često ne stoji nitko. 
Digitalni euro bio bi elektroničko sredstvo plaćanja kojim bi se mogli služiti svi u europodručju. Bio bi 
siguran i jednostavan za uporabu kao gotovina danas. Kao centralno-bankarski novac koji bi izdavao 
ECB, razlikovao bi se od “privatnog novca”, ali mogli bismo njime plaćati služeći se karticom ili 
telefonskom aplikacijom. 
U slučaju da se digitalni euro pojavi na tržištu u “manjkavom obliku“, dakle sa propustima u 
regulatorno-ekonomskom dizajnu ili tehnološkim rješenjima od strane ECB-a, to bi negativno utjecalo 
na bankarski sektor i monetarnu politiku te stoga i na financijsku stabilnost europodručja. 
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Digitalni euro postojao bi istodobno s gotovinom, ne bi je zamijenio. Gotovina će i dalje biti dostupna 
u europodručju. Osim nje, bio bi dostupan i digitalni euro kao odgovor na sve veću potražnju potrošača 

za brzim i sigurnim digitalnim plaćanjima. 
Digitalni euro ne bi trebao imati negativne 
posljedice za financijski sektor jer će se 
uzeti u obzir sljedeći zahtjevi: 
- digitalni euro trebao bi se uglavnom 
upotrebljavati kao sredstvo plaćanja i ne 
bi smio postati instrument za financijsko 
ulaganje i 
- u postupanje s digitalnim eurom trebali 
bi biti uključeni nadzirani posrednici. 

Nadalje, digitalni euro bio bi centralno-bankarski novac. To znači da bi za njega jamčila ECB i da bi bio 
osmišljen tako da zadovolji potrebe građana za sigurnošću, privatnošću i zaštitom podataka. Središnjim 
bankama povjerena je zadaća održavanja vrijednosti novca, bez obzira na to je li riječ o fizičkom ili 
digitalnom novcu. 
Stabilnost i pouzdanost stabilnih kovanica u konačnici ovise o tome tko ih izdaje te o vjerodostojnosti 
i provedivosti jamstva o održavanju vrijednosti. Osim toga, privatni izdavatelji mogu se poslužiti 
osobnim podatcima u komercijalne svrhe. 
Eurosustav eksperimentira s različitim pristupima i tehnologijama kojima bi se omogućila upotreba 
digitalnog eura. Pritom razmatra i centralizirana i decentralizirana rješenja, primjerice tehnologiju 
distribuirane glavne knjige. Međutim, konačna odluka o tome još nije donesena. 
Digitalni euro bio bi samo još jedan način plaćanja u eurima, našoj jedinstvenoj valuti, u Europi. Mogao 
bi se, kao jednakovrijedan, zamijeniti za novčanice. Uvođenjem digitalnog eura odgovorilo bi se na sve 
veću sklonost građana i poduzeća digitalnim plaćanjima. 
 

Digitalne valute središnjih banaka 
Interes u digitalne valute središnje banke raste kao odgovor banaka na promjene u plaćanjima, 
financijama i tehnologiji, ali isto tako i na poremećaj izazvan COVID-19 pandemijom. Istraživanje Banke 
za međunarodna poravnanja iz 2021., otkrilo je da 86% središnjih banaka diljem svijeta aktivno 
istražuje potencijal digitalne valute središnjih banaka, 60% njih eksperimentira s tehnologijom, a 14% 
već implementira pilot projekte. 
Kao vodeću i najnapredniju zemlju u razvoju digitalne valute, treba spomenuti Kinu, koja je već u 
travnju 2020. provela pilot projekte digitalne valute u 4 grada, a do kolovoza 2020. opseg pilot 
programa proširen je na 28 velikih gradova. S ciljem široke uporabe digitalnih valuta do 2022., Središnja 
banka Kine i monetarno tijelo Hong Konga počeli su 
proučavati prekograničnu uporabu digitalnih valuta. 
Trenutno isprobava svoj digitalni juan, uključujući 
inovativne značajke kao što je mogućnost prijenosa 
plaćanja između pametnih telefona jednostavnim 
dodirom mobilnih telefona. 
Švedska središnja banka pokrenula je pilot - projekt 
digitalne valute u veljači 2020. Budući da je Švedska 
zemlja koja koristi veoma malo gotovine, to je potaknulo 
zemlju da brže istraži digitalnu valutu E-Kruna. Trenutno 
je pilot projekt E-Krune simuliran u središnjoj banci, a 
sljedeća će se faza proširiti na poslovne banke. 
Nadalje, U Velikoj Britaniji, Engleska banka i riznica 
udružili su se u radnu skupinu koja će ispitati održivost buduće digitalne valute koju izdaje središnja 
banka, dok je američki Sustav federalnih rezervi (eng. Federal Reserve System; FED) osnovao radnu 
skupinu za proučavanje uporabe, utjecaja i izvedivosti digitalnih valuta. Gotovo dva prototipa platnih 
sustava u digitalnoj valuti uskoro će biti dovršena, a dovršetak je predviđen u jesen 2021. 
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Isto tako, vrijedi spomenuti da već postoji aktivna digitalna valuta pod nazivom “pješčani dolar”. Nakon 
nekoliko godina istraživanja i razvoja, pokrenuli su ga Bahami.  
S obzirom da su Bahami rasprostranjeni na više od 700 otoka, poslovnim bankama nije isplativo imati 

bankomate i podružnice na udaljenim i rijetko 
naseljenim otocima, a prirodne katastrofe 
uobičajene su u takvim područjima. 
Troškovi održavanja bankomata i poslovnica vrlo 
su visoki, a ljudi često nemaju pristup financijskim 
uslugama. Kako bi takvim skupinama ljudi pružala 
financijske usluge i modernizirala sustav plaćanja, 

središnja je banka pokrenula projekt digitalne valute. 
Prednosti i rizici digitalnih valuta 
Digitalne valute središnjih banaka mogu imati mnogobrojne prednosti s obzirom na praktičnost i 
pristupačnost plaćanja, a ECB navodi sljedeće: učinkovitija plaćanja na malo, smanjivanje upotrebe 
novčanica za nezakonita plaćanja, jačanje monetarne politike i poboljšanje financijske stabilnosti. 
Što se tiče maloprodaje, dok su nekima već desetljećima moguća elektronička plaćanja sa svim svojim 
poboljšanjima na temelju novca komercijalnih banaka, nuđenje elektroničkih plaćanja izravno u novcu 
središnje banke moglo bi imati dodatne prednosti. 
Potražnja za gotovinom srušit će se jer bi digitalni novac središnjih banaka imao niže korisničke 
troškove u usporedbi s gotovinom, što bi moglo potaknuti zamjenu gotovine digitalnim valutama u 
maloprodaji i među institucijama. Na isti način, digitalni novac smanjuje obrtni kapital potreban za 
usluge prekograničnih transakcija, smanjujući vrijeme za rješavanje sporova i podmirenje te brzo i 
istodobno rješavanje u stvarnom vremenu. 
Nadalje, središnje banke bi kroz digitalni novac mogle imati bolju kontrolu nad praćenjem ilegalnih 
aktivnosti te spriječiti financiranje terorizma i ostalih kriminalnih radnji. Ovo je važno u naprednim 
gospodarstvima, ali još je primjerenije za ekonomije u razvoju u kojima se velik dio ekonomske 
aktivnosti obavlja gotovinom, a učestalost utaje poreza vrlo je velika. 
Također, digitalni novac može poboljšati financijsku stabilnost, a prelazak s bankovnih depozita na 
digitalan novac umanjuje potrebu za državnim jamstvima za depozite, time uklanjajući izvor moralnog 
hazarda iz financijskih sustava. 
Tako se smanjuje i sistemska važnost velikih banaka te negativne eksternalije koje financijska 
nestabilnost banaka ima na društvo. Osim toga, digitalne valute središnje banke mogle bi povećati 
financijsku uključenost građana. 
S obzirom na to da neki potrošači nemaju bankovni račun, što je preduvjet za upotrebu postojećih 
digitalnih alata za plaćanje, digitalni novac središnjih banaka mogao bi ponuditi pristup novim alatima 
uz minimalne ili nulte troškove. 
No, digitalna valuta središnje banke istovremeno nailazi 
na potporu, ali i zabrinutost s obzirom na njezin utjecaj 
na strukturu i razmjere bankarskog poslovanja. Osim 
ranije navedenih prednosti, digitalne valute središnjih 
banaka sa sobom bi nosile i neke rizike te mogle loše 
utjecati na bankarski sektor. 
Digitalni novac mogao bi imati negativne učinke na 
alokaciju kredita, a time i na ekonomsku učinkovitost. 
Uvođenje digitalnog novca središnjih banaka moglo bi rezultirati većom prisutnošću središnjih banaka 
u financijskim sustavima. Ovo bi pak moglo značiti veću ulogu središnjih banaka u raspodjeli 
ekonomskih resursa, što bi moglo sveukupno potaknuti ekonomske gubitke ako bi takvi subjekti bili 
manje učinkoviti od privatnog sektora u raspodjeli resursa. 
Moglo bi premjestiti središnje banke na neistraženi teritorij i također dovesti do većeg političkog 
uplitanja. Ako kućanstva zamjenjuju novčanice digitalnom valutom središnje banke, tada se bilanca 
središnje banke i komercijalnih banaka zapravo ne mijenjaju. Međutim, ako kućanstva zamjenjuju 
depozite komercijalnih banaka digitalnim novcem, onda bi to značilo gubitak financiranja za 
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komercijalne banke i moglo bi dovesti do disintermedijacije bankarskog sektora. Banke bi mogle 
pokušati ponuditi bolje uvjete za njihove depozite kako bi zaštitili svoju bazu depozita koliko god je to 
moguće, ali to bi podrazumijevalo veće troškove financiranja. 
Vremenski okvir uvođenja digitalnog eura 
Kako bi se dobro pripremila na sve moguće izazove u vezi izdavanja digitalnog eura i ne bi li osigurala 
nesmetano funkcioniranje transakcija, ECB se već duže vrijeme bavi potencijalnim rješenjima za novi 

oblik novca. U listopadu 2020. objavila je „Izvještaj o 
digitalnom euru“ (ECB, 2020.), a u svibnju 2021. rezultate 
„Javne rasprave o digitalnom euru“. (ECB, 2021.) 
Danas je euro, nakon dolara, druga najvažnija valuta na 
svijetu, a njegova popularnost i dalje raste. Osim što su 
uklonjeni rizici fluktuacije i troškovi razmjene valuta, ojačano 
je jedinstveno tržište, a zbog eura države članice uže 
surađuju na stabilnoj valuti i gospodarstvu za dobrobit svih 
građana. Uvođenje digitalnog eura stoga bi dodatno moglo 
doprinijeti gospodarstvu europodručja i značajno utjecati na 
veliki broj građana. 

ECB 2. listopada 2020. je objavila opsežno izvješće o mogućem izdavanju digitalnog eura, koje je izradila 
radna skupina Eurosustava na visokoj razini za digitalnu valutu središnje banke, a odobrilo ga je 
Upravno vijeće. 
Digitalni euro bio bi elektronički novac ECB, a poput novčanica, dostupan svim građanima i poduzećima 
te im omogućio brzo, jednostavno i sigurno svakodnevno plaćanje. Digitalni euro bio bi dopuna 
gotovini, a ne zamjena za nju. U svakom slučaju, Eurosustav će i dalje izdavati gotovinu. 
U srpnju 2021., nakon pokusnih aktivnosti ECB-a i nacionalnih 
središnjih banaka europodručja, započela je faza istraživanja u 
projektu digitalnog eura. U toj fazi cilj je utvrditi optimalan dizajn 
digitalnog eura i pobrinuti se da on zadovoljava potrebe korisnika. 
Osim toga, analizira se kako bi financijski posrednici mogli pružati 
usluge za krajnje korisnike povezane s digitalnim eurom. 
Potom će Upravno vijeće odlučiti hoće li se prijeći u sljedeću fazu, 
u kojoj će se baviti razvojem integriranih usluga te provesti 
testiranja i moguće simulacije funkcioniranja digitalnog eura u 
praksi. Ta bi faza mogla trajati oko tri godine. 
U svakom slučaju, pravilan pristup zahtijeva vrijeme i prije donošenja odluka treba provesti pomnu 
analizu utjecaja digitalnog eura. 
Zaključno 
Uvođenjem digitalnog eura mogla bi se poduprijeti digitalizacija te istodobno ispuniti potrebe i želje 
javnosti. Nadalje, digitalizacija bi mogla potaknuti gospodarski rast. 
Osim toga, digitalnim eurom povećala bi se otpornost valute u odnosu na neregulirane tehnološke 
pojave u bankarskom i financijskom sektoru koje bi mogle narušiti financijsku stabilnost, kao što su 
kriptoimovina i alternativna rješenja za plaćanje koja nisu povezana s glavnim kartičnim shemama. 
Široka upotreba digitalnog eura u kombinaciji s zastarjelošću papirnate valute mogla bi biti korisna u 
odvraćanju od nezakonitih aktivnosti poput utaje poreza, pranja novca i financiranja terorizma. To se 
posebno odnosi na gospodarstva u nastajanju iz razloga jer se većina transakcija obavlja gotovinom, a 
samim time veće su šanse za ilegalne aktivnosti. 
Digitalni euro postojao bi istodobno s gotovinom, ne bi je zamijenio. Gotovina će i dalje biti dostupna 
u europodručju. Osim nje, bio bi dostupan i digitalni euro kao odgovor na sve veću potražnju potrošača 
za brzim i sigurnim digitalnim plaćanjima. 
ECB-ovi stručnjaci vjeruju da bi pouzdana verzija digitalnog eura mogla biti puštena u promet 2027., 
nakon što završi dvogodišnje zatvoreno testiranje. 
 

Preuzeto iz: InSOLVE BUZZ – Tehnologija Lexpera 
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6. Parnica kao ultimum remedium: obveza pretprocesne suradnje po Zakonu o mirnom 

rješavanju sporova 
 
U organizaciji Pravnog fakulteta Sveučilišta u Zagrebu i Kluba pravnika Grada Zagreba, u utorak 17. 

listopada 2023. u profesorskoj čitaonici Hrvatskog 
državnog arhiva u Zagrebu, Trg marka Marulića 21  
održana je 265. tribina na temu – Parnica kao ultimum 
remedium: obveza pretprocesne suradnje po Zakonu 
o mirnom rješavanju sporova, urednika i voditelja doc. 
dr. sc. Marka Baretića. Na tribini je uvodno govorio 

prof. dr. sc. Alan Uzelac i dr. sc. Juraj Brozović s Pravnog fakulteta Sveučilišta u Zagrebu. 
 

Informacija: Alumni Pravnog fakulteta Sveučilišta u Zagrebu; www.pravo.unizg.hr/fakultet/alumni 
 
 
 
Cijenjene kolegice i cijenjeni kolege – članovi Udruge, 
nakon godišnjih odmora ponovno su pojačane radne aktivnosti, koje dodatno još opterećuje 
planiranje sljedeće poslovne godine. Sigurno da su poslovne aktivnosti koje su dio radnih obveza 
pravnika zaposlenih u trgovačkim društvima primarne 
obveze prema poslodavcima, ali u trenutnim vremenima 
bremenitim širim ekonomskim kontekstom u svijetu i 
pomalo dekadentnom pristupu rješavanja problema 
europskih zemalja, bilo bi dobro pozornost imati i na 
događanjima u pravnoj profesiji. 
Samo ako držimo pozornost na događanjima u našoj 
profesiji imati ćemo mogućnost reagirati. Međutim jedna ili 
pet osoba i jedno ili dva trgovačka društva nisu dostatna 
platforma za djelovanje.  
Zato Vas opetovano pozivamo na aktivno sudjelovanje u 
radu Udruge. Pišite što ste za vrijeme rada u trgovačkom 
društvu uočili od važnosti za pravnu profesiju i kakvo 
djelovanje predlažete: dopise tijelima, sastanak tijela Udruge, sastanak članova Udruge, sastanak 
predstavnika/članova Udruge s članovima uprava trgovačkih društava, članak u newsletteru ili nešto 
posve drugo? Ako inicijativa neće biti s naše strane, neće je biti niti s ijedne druge strane te ako u 
radnom okruženju nismo subjekt, onda postajemo objekt o kojem odlučuju oni koji najčešće o tom 
objektu znaju malo ili ništa.  
Javite se, sve inicijative su dobrodošle i biti će primjereno primljene i procesuirane. 
 

 Predsjednik Udruge: 
 Mirjana Vučić 
 
 
 
 

JAVITE SE, POZORNO VAS SLUŠAMO: 
VAŠA ISKUSTVA I VAŠE POTREBE SU NAM VAŽNE 

 
 

Udruga korporativnih pravnika 

www.udruga-korporativnih-pravnika.hr 

http://www.pravo.unizg.hr/fakultet/alumni
http://www.udruga-korporativnih-pravnika.hr/

